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Passem a la pregunta 1.140, formulada pel diputat Luis 
Martínez, del Grup Parlamentari Popular, al conseller d’Edu-
cació, Cultura i Esport, sobre el projecte de creació d’un cens 
d’entitats de foment del valencià.

Esperem un moment. Gràcies, consellera.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Martínez Fuentes:

Gràcies, presidenta.

Conseller, bon dia .

Vosté ha posat en marxa un procediment per a elaborar 
el cens d’entitats de foment del valencià. Si este cens que 
vosté ha ficat en marxa se du a terme, entitats que porten 
més de cent anys en el treball de difusió de la llengua i de 
la cultura valencianes es quedaran fora de qualsevol tipus 
d’ajuda, de qualsevol tipus d’ajuda que vinga des de La 
Generalitat .

Per això, jo li pregunte, i és molt concreta: retirarà o modifi-
carà el projecte d’ordre relativa de la creació d’un cens d’en-
titats del foment del valencià? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’educació . Ho fa des de l’escó .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyor diputat.

Va ser el 8 de març de 2021 que es va aprovar en estes 
Corts, en la Comissió d’Economia, precisament crear un cens 
d’entitats que tinguen per objecte el foment el valencià per a 
facilitar coneixement de la ciutadania. Per tant, el que fem és 
donar resposta al mandat que ens han fet aquestes Corts.

Respecte a la modificació que vostés demanen, ara dic reti-
rada, però modificació que vostés demanen sobre l’article 
4, que crec que és per on va, en el que diu: respectar l’arti-
cle 6.8 de l’Estatut d’autonomia de la normativa lingüística. 
Doncs, evidentment, no l’anem a modificar, perquè respec-
tar l’Estatut és el que totes i tots deuríem fer. Em preocupa, 
i em preocupa molt, pensar què feien vostés quan governa-
ven, si el respectaven o no .

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar formulant la pregunta, té la paraula l’il·lustre 
diputat Luis Martínez.

Quan vullga.

El senyor Martínez Fuentes:

Gràcies.

Mire, conseller, com li dia fa un moment, en eixa política que 
vostés estan portant en este cens, és una política de l’apli-
cació sectària i excloent que deixarà fora d’algunes de les 
entitats centenàries que en el seu treball han treballat per la 
defensa de la cultura valenciana, i són entitats com Lo Rat 
Penat o com la Real Acadèmia de la Cultura Valenciana .

La seua política té clar l’objectiu, i és caminar de manera 
decidida –i li ho hem comentat més d’una vegada ací– i 
sense parar cap a eixa entelèquia que vostés denominen 
dels països catalans. Eixa ruta, eixe full de ruta el tenen clar. 
Ho demostra tots els dies. Jo sé que a vosté no li agrada que 
li parlem de declaracions que vosté fa, però fa un mes o açò, 
vosté, en una tertúlia de Catalunya Ràdio, parlava d’estra-
tègies comuns en Balears i Catalunya . I me preocupa, vosté 
deia que li preocupava, a mi també em preocupa perquè no 
sé si eixes estratègies comunes són les del procés, senyor 
Marzà, les que vosté vol perseguir. Però, mire, ja li dic que 
ací estem el Partit Popular. I des del Partit Popular no anem 
a permetre eixe tipus d’estratègies.

I, com li deia, vosté en esta norma vetarà entitats cente-
nàries per a la defensa de la llengua i cultura valenciana, 
però s’obri la porta a eixes entitats que treballen a favor del 
procés independentista de Catalunya. És l’exemple clar de 
Plataforma per la llengua, que s’està ajudant des d’ací, des 
de les seues subvencions, entre altres coses, a patrocinar 
eixa web de la universitat en català, on se podia perseguir i 
senyalar a aquell professorat que no impartia les seues clas-
ses en català. O el que llegim hui, que dia: «Los espías del 
catalán –referint-se a Plataforma per la lengua– instan a los 
docentes a eliminar el castellano de los ordenadores» .

Eixe és el tipus de política. Per això li parle jo dels països 
catalans. És cap a on van, eixa és la seua política, la d’aju-
dar a les entitats amigues, com pot ser també la setmana 
passada els 250.000 euros més a les productores del germà 
del president, o bé a les entitats procatalanistes, que ja 
portem, en el que portem del seu govern, al voltant de 7 
milions d’euros el que els han regat.

Vosté me diu, diu: «És que l’Acadèmia Valenciana de la 
Llengua és la institució encarregada de redactar la normativa 
lingüística del valencià, i per això les entitats han de seguir la 
seua normativa per a obtindre les subvencions». Bé, i jo li dic, 
però és que l’Acadèmia Valenciana de la Llengua va signar un 
acord també en l’Institut d’Estudis Catalans en el qual cedia a 
l’Institut Català la potestat per a establir i actualitzar la norma-
tiva lingüística en la Comunitat Valenciana i en les Balears. És 
a dir, continuem en el camí que vosté ha marcat.
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Per cert, un acord, un acord que cinc dels acadèmics de 
l’acadèmia valenciana no van votar a favor i que, a més, està 
recorregut també, sap?, en els tribunals .

És a dir, vosté el que pretén és que les entitats que opten 
a estar en eixe cens han de seguir les normes de l’acadè-
mia valenciana, que ha cedit la capacitat normativa lingüís-
tica a un institut que està en una altra comunitat, que és a 
Catalunya. Això és el que s’ha fet. (Veus)

Eixa... no sé si a algú li molesta el que estic diguent.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, silenci, per favor .

El senyor Martínez Fuentes:

Crec que li molesta a algú, no ho sé. (Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, continue, per favor.

El senyor Martínez Fuentes:

Eixa és la política que vosté executa i que, per suposat, el 
president Puig també està al seu costat i li permet i secunda. 
Eixa persecució a qui treballa fa més cent anys per la llengua 
valenciana i recolzament a les entitats que estan a favor de 
l’independentisme.

Ja sé que a vosté... Li he parlat dels tribunals; a vosté li dona 
igual. I a més de quaranta recursos que ha promogut el 
Partit Popular i que ha guanyat davant de la seua política, 
però a vosté li dona igual.

Però, mire, ja de me passe de temps i vaig finalitzant. I mire, 
senyor Marzà, vostés tenien un eslògan que deia: «Vivim en 
valencià», o alguna cosa així, deia; i tenia un amic que me 
deia: «No és el mateix viure en valencià que viure del valen-
cià». I, per desgràcia, vostés i molta gent que està al seu 
voltant estan vivint del valencià, és el seu modus vivendi .

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar donant resposta a la pregunta, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació .

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Mire, vosté ha vingut ací, i em sorprén, venint de la circums-
cripció que ve, que és la mateixa que la meua, la de Castelló, 
el bressol de les Normes del 32; la d’uns intel·lectuals que, 
precisament, van marcar el camí de la nostra llengua; la de 
la circumscripció per la qual, fins fa dos dies, estava l’expre-
sidenta de la Acadèmia Valenciana de la Llengua, Ascensió 
Figueres, representant al Partit Popular a les corts de l’es-
tat. Una acadèmia de la qual em preocupa molt que vostés 
reneguen perquè en van ser creadors. Una acadèmia que 
no només la van crear, sinó que..., i és un dels seus grans 
encerts, i així li ho dic, i com a encert de la societat valenci-
ana que ens ha fet avançar moltíssim –fins i tot alguna gent 
en aquell moment no n’estàvem d’acord– i que ens ha fet 
avançar moltíssim en el reconeixement i en l’ús de la nostra 
llengua. Una acadèmia que no només la van crear, que no 
només la van presidir persones que després han sigut dipu-
tades del Partit Popular, sinó que, a més a més, va estar refe-
rendada i posada encara més en valor per la modificació de 
l’Estatut que va fer un govern de majoria absoluta del Partit 
Popular, un govern de majoria absoluta del Partit Popular 
que deia, entre altres coses, que és l’acadèmia valenci-
ana la que marca i determinada la normativa lingüística al 
nostre territori. Quina, si no? Jo, quan veig aquestes interpel-
lacions i aquestes preguntes, em pregunte i el castellà qui ho 
fa? La Reial Acadèmia de la Llengua Espanyola. Del gallec? 
L’acadèmia gallega. Del valencià? L’Acadèmia Valenciana de 
la Llengua .

I, per tant, complint amb les resolucions, les normatives, 
les creacions d’organismes estatutaris i el mateix Estatut, 
no podem fer altra cosa més que complir, complir i complir 
amb un dels grans encerts d’eixa època en la qual vostés van 
estar governant i que ens ha servit, entre altres coses, per a 
passar pàgina.

Vosté deia que nosaltres, sectàriament, determinem qui ha 
de rebre subvenció i qui no l’ha de rebre. Curiosament, el 
que fem és aplicar una normativa creada per vostés i que, ni 
més ni menys que a l’any 2002, ja –i no era este el conseller 
al 2002– es deia que «esta es la normativa que deberá ser 
respetada por todas las instituciones y entidades que reci-
ban subvenciones». En què quedem? En què quedem? (Veus) 
Estem fent, ni més ni menys,...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...amb responsabilitat institucional màxima,...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .
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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...ni més ni menys, amb responsabilitat institucional màxima, 
continuïtat a un organisme que ha funcionat, que està 
funcionant i que està ajudant perquè ací, que en aquesta 
terra, doncs, resulta que qui té conflictes amb la llengua és 
precisament qui ha viscut d’ella sense usar-la mai, (aplaudi-
ments) que són els que confronten sempre amb la llengua, 
no els que ens l’estimem, no els que la volem més viva; els 
que mai l’usen, els que la volen confrontar.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.098, formulada pel dipu-
tat pel diputat José Silverio Tena, del Grup Parlamentari 
Compromís, al conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre la 
coeducació .

Quan vullga, senyoria.

El senyor Tena Sánchez:

Moltes gràcies, presidenta.

Bon dia, senyories .

Senyor conseller, com vosté molt bé sap, l’educació i la 
cultura són elements fonamentals per a qualsevol socie-
tat. La igualtat d’oportunitats, la qualitat democràtica o el 
progrés, d’acord amb valors positius en temes de benestar 
social, són, en definitiva, qüestions que viuen de l’educació i 
de la cultura de les societats .

El sistema educatiu té la responsabilitat de formar una ciuta-
dania que siga crítica i que siga capaç de continuar avançant 
en la consolidació d’un sistema que apel·le i defense la inclu-
sió, la interculturalitat, la igualtat de totes les persones, la 
defensa dels drets humans, la democràcia..., en definitiva, 
senyories, tot allò que la gran majoria d’aquest parlament ja 
estem fent dia a dia en la nostra societat .

Per a aconseguir tot això, sabem que és imprescindible el 
canvi de l’escola mixta a l’escola coeducativa. Una escola 
que deixe d’una vegada enrere les pedagogies androcèntri-
ques que invisibilitzen les dones, que invisibilitzen la diversi-
tat i, en definitiva, el que fan és reproduir els rols i els este-
reotips que fonamenten una societat totalment patriarcal. 
Una escola que incorpore un altre llenguatge. Una escola 
que incorpore altres currículums, altres metodologies i altres 
maneres de pensar i de crear. Una escola que servisca per 
a impulsar la transformació social que les nostres àvies, les 
nostres mares, germanes i les nostres filles porten anys i 
anys de lluita i és per a poder-ho aconseguir .

Senyor conseller, ho tenim clar, a Compromís ho tenim molt 
clar, al Botànic i a la seua conselleria. I és per això que ja se 
va encetar aquest procés amb l’aprovació del pla director de 

coeducació. Un pla que es va presentar com a ferramenta 
per a dur a terme eixe canvi a l’escola coeducativa, per poder 
treballar per l’eliminació de les discriminacions per raó de 
gènere i les seues violències masclistes, des de la prevenció 
que, sense cap dubte, és la fórmula més efectiva que tenim 
avui en dia .

Per això, volem saber en quines qüestions concretes s’ha 
materialitzat l’aplicació d’aquest pla en els seus primers anys 
d’implementació. Entenem també que la pandèmia provo-
cada per la covid-19 –recordem que ja quasi que fa dos 
anys–, doncs, no ha sigut segurament el millor escenari ni 
el més adequat ni el més propici per a poder encetar canvis 
estructurals al nostre sistema educatiu de gran calat, com ha 
estat aquest pla director de coeducació.

No obstant això, estem segurs que des de la conselleria 
d’educació s’han impulsat moltes iniciatives per treballar en 
aquest sentit, per generar espais perquè el personal docent, 
amb la col·laboració amb l’alumnat, haja pogut desenvolupar 
propostes en aquest sentit.

Per tot açò, senyor conseller, volem conéixer quines políti-
ques s’han implementat des de la conselleria d’educació els 
últims anys per treballar en eixe impuls tan necessari com és 
l’educació a totes les escoles valencianes .

Per tot açò, senyor conseller, des del Grup Parlamentari 
Compromís, volem saber quines mesures ha impulsat la 
conselleria per a implantar aquest pla de la coeducació a les 
escoles valencianes arreu de tot el País Valencià.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’educació. Esperarem que l’il·lustre diputat arribe 
al seu escó i li donaré la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyor diputat.

Efectivament, la coeducació és un projecte fonamental, dels 
més transformadors que tenim al capdavant en aquests 
reptes que tenim a l’educació valenciana i a nivell mundial 
per canviar què és el que ensenyem i què és el que passa en 
els centres educatius, què és el que viuen els nostres xiquets 
i xiquetes des que naixen fins que continuen formant-se, 
fins a l’edat adulta.

És importantíssim que, des del primer minut en què es 
socialitzen, vegen que hi ha una altra manera, més enllà 
del patriarcat, d’organitzar-se; hi ha una altra manera, més 
enllà que els homes dominen sobre les dones; hi ha una 
altra manera de construir societat i de relacionar-se per a 


